
4 / 1

197247 ‐ از ترک نماز و ترک زکات توبه کرده است؛ اکنون باید چه کار کند؟

سوال

خانوادهی من مسلمان هستند اما تا پیش از این نمازهای فرض را نمخواندم و حت ی بار که خواستم نمازهایم را بخوانم

نتوانستم حقش را ادا کنم یعن آنطور که باید... از خداوند مخواهم از من درگذرد. شنیدهام کس که نماز را ترک گوید

کافر است و مسلمان نیست. اما اگر کس از نمازهای فرض پنج نماز یا ی یا دو تا را بخواند و بقیه را ترک گوید مسلمان

به حساب مآید. همینطور من زکات اموالم را نمدادم، اما به مدت دو سال است که توانستهام حداقل روزهی دو سال را به

ر عبادات، بخشیرم چطور نماز بخوانم و نماز را همراه با دیخواهم یاد بجای آورم و قصد دارم بر آن محافظت کنم. م

از زندگ خودم کنم.

آیا واجب است که زکات همهی این سالهای طولان را بدهم؟ آیا باید همهی روزههای این مدت که نماز نمخواندم را قضا

کنم؟

این را نیز باید بویم که من الان س و ی سال سن دارم و شاید متوجه باشید که این کار برای خیل سخت است. آیا برای

دفع مشقت امان دارد که از نو شروع کنم و اگر این کار را بنم، آیا خداوند مرا مبخشد؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اولا: خداوند را برای نعمت هدایت و توبهی نصوح شما از تقصیر و تفریط شر مگوییم و از اله متعال خواهانیم که

نعمتش را بر شما کامل سازد و بر راه راست، پایدارتان برداند.

دربارهی قضای عبادات ترک شده از جمله نماز و روزه، علما بر دو قول هستند: برخ قضای آن را لازم مدانند که این

مذهب جمهور است، و گروه قضای نمازهای تارکِ نماز را بنابر قول کافر بودن تارک نماز، لازم نمدانند و بر این اساس

توبهی این شخص مانند اسلام آوردن است که گناهان قبل را از بین مبرد.

گروه دیری از علما به طور کل قضای نماز را برای کس که عمدا ترکش گفته لازم نمدانند؛ فرق نمکند معتقد به کفر

وی باشیم یا نه، زیرا نصوص که دربارهی قضای نماز آمده همه دربارهی کس است که با عذری مانند خواب افتادن یا

فراموش نمازی را به جای نیاورده است.

قول راجح در مسالهی ترک نماز و روزه بدون عذر این است که چنین کس ملزم به قضای آن نیست، بله واجب است توبه
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کند و در آینده بر نماز و روزهی خود پایبند بماند. همینطور مستحب است که نماز و روزهی مستحبِ بسیار به جای آورد؛

امید که مورد مغفرت خداوند قرار گیرد.

الزام شخص تائب به قضای نمازها و روزههای گذشته باعث سخت شدن توبه و تنفر از آن مشود، اما با این وجود

شایسته است که این شخص اعمال نی بسیار انجام دهد، زیرا اله متعال مفرماید:

وانّ لَغَفَّار لمن تَاب وآمن وعمل صالحا ثُم اهتَدَى [طه: ۸۲]

(و به یقین من آمرزندهی کس هستم که توبه کند و ایمان آورد و کار شایسته کند، و به راه راست راهسپر شود).

ثانیا: اگر حم به کفر تاری نماز دهیم، در این صورت تارک زکات که نماز نمخوانده کارش از دو حالت خارج نیست:

حالت اول: اینه نماز را پیش از واجب شدن زکات بر وی، ترک گوید. چنین کس اگر از ترک نماز توبه کند ملزم به

قضای زکات که ترک گفته نمشود. زیرا ی از شروط وجوب زکات، مسلمان بودن است و این شخص هنام که زکات

بر وی واجب شده مسلمان نبوده که بخواهد قضای آن را به جای آورد.

حالت دوم: اینه پس از وجوب زکات بر وی، نماز را ترک کند. در مورد وجوب قضای زکات بر وی پس از توبه، میان

علما اختلاف است.

ابن قدامه ـ رحمه اله ـ مگوید: «اگر پیش از سر رسید موعد زکات مرتد شود، سپس در حال که مرتد است وقت پرداخت

زکات فرا رسد زکات بر وی نیست... زیرا مسلمان بودن مانند مالیت و داشتن حد نصاب، شرط وجوب زکات است، و

مسلمان نبودن در قسمت از حول (مدت ی سالهی زکات) باعث اسقاط زکات از وی مشود. و اگر قبل از فرا رسیدن

موعد زکات (گذشت ی سال) دوباره مسلمان شد ی سال دیر را کامل مکند. احمد مگوید: اگر مرتد مسلمان شد و

ی حول بر مال وی گذشته بود، پس مال از آن اوست و زکاتش را نمدهد تا اینه حول [دیری را] کامل کند، زیرا وی [به

علت کفر] از دادن آن منع شده بود.

اما اگر پس از گذشت کامل ی سال زکات مرتد شد زکات از وی ساقط نمشود، و این قول شافع است. ابوحنیفه اما

مگوید: ساقط مشود زیرا شرط زکات نیت است و نیت به ارتداد از بین مرود، مانند نماز.

.(۳۴۹ – ۳۴۸ /۲) شود، مانند قرض» المغنقول ما این است که این حق مال است و با ارتداد ساقط نم

در دایرة المعارف فقه (الموسوعة الفقیه: ۲۳/ ۲۳۴ – ۲۳۵) آمده است:

«اما مرتد اگر پس از کامل شدن سال زکات و دارا بودن نصاب [مال] مرتد شده بر اساس قول شافعیه و حنابله زکات از
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وی ساقط نمشود، زیرا این مانند قرض حق مال است و با ارتداد ساقط نمشود. بنابراین حاکم این مبلغ را از مال وی

برمدارد همانطور که زکات مسلمان ممتنع را مگیرد، و اگر پس از آن مسلمان شد لازم نیست [دوباره] آن را ادا کند.

اما بر اساس قول حنفیه زکات که قبل از ارتداد در مال شخص واجب شده است، با ارتداد از گردن وی ساقط مشود؛

زیرا ی از شروط زکات، داشتن نیت در هنام ادای آن است و نیت ی عبادت است و بنابراین نیت کافر معتبر نیست و

مانند نماز بر اثر ارتداد ساقط مشود حت اگر زکات محصولات باشد.

اما اگر پیش از کامل شدن سال مال و و دارا بودن نصاب مرتد شد، نزد جمهور از جمله حنفیه و حنابله و قول نزد

شافعیه، دادن آن واجب نیست». 

حاصل آنه:

اگر زکات را در حال ترک گوید که نماز مخوانده اما از روی تنبل یا بخیل ادایش نرده اکنون باید آن را ادا کند، چرا که

قرض پروردگار شایستهتر به ادا است.

اما اگر نماز را نیز ترک گفته و زکات را نمداده باید به سوی خداوند توبه کند و دست از این کار بشد و عمل نی انجام

دهد تا توبهاش پذیرفته شود و گذشتهاش پاک شود. اله متعال مفرماید:

قُل للَّذِين كفَروا انْ ينْتَهوا يغْفَر لَهم ما قَدْ سلَف وانْ يعودوا فَقَدْ مضت سنَّت اولين [انفال: ۳۸]

(به کسان که کفر ورزیدهاند بو اگر باز ایستند آنچه گذشته است برایشان آمرزیده مشود و اگر بازگردند به یقین سنت

[اله در مورد] پیشینیان گذشت)

و رسول اله ـ صل اله علیه وسلم ـ هنام که عمرو بن العاص ـ رض اله عنه ـ با وی بر اسلام بیعت نمود فرمود: مر

نمدان که اسلام هر چه [از گناهان را که] پیش از آن بوده نابود مکند؟ به روایت مسلم (۱۲۱).

اینها همه در مورد کس است که نماز را مطلقا ترک گفته، اما کس که گاه نماز مخوانده و گاه نمخواند، چنانه پیشتر

در همین سایت بیان نمودیم کافر نیست و اگر او را کافر ندانیم واجب است که همهی زکات که نداده را پرداخت کند زیرا

همچون قرض بر گردن اوست و جز با پرداختش ادا نمشود.

همچنین این برای کس است که در این مدت نصاب زکات (حداقل مال که زکات بر آن واجب مشود) را دارا بوده و سال

زکات بر آن مال گذشته و زکاتش را نداده است. اما اگر حد نصاب مال زکات را نداشته یا داشته اما سال زکاتاش کامل

نشده در این صورت زکات بر وی واجب نیست.
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همینطور اگر در ملیت مال ش دارد یا در این ش دارد که مالش به نصاب رسیده یا نه، که در این صورت اصل بر

برائت ذمه است.

اما نماز [برای کس که گاه مخوانده و گاه نمخوانده] در آن اخلاف قوی (معتبر) میان علما هست. مذهب جمهور در این

حالت بر آن است که هر چه را نخوانده قضا کند و بدون ش این به احتیاط نزدیتر است.

از اله متعال خواهانیم ما و شما را بر طاعت خویش یاری دهد و از شر نفسمان در امان دارد.

برای مطالعهی پاسخهای دیر دربارهی تشویق به ادای نماز به سولات شمارهی (99139) و (47123) مراجعه نمایید.

واله اعلم.
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